



MOHAMED KHIDER UNIVERSITY OF BISKRA  
FACULTY OF LETTERS AND LANGUAGES  
DEPARTMENT OF LETTERS AND ENGLISH LANGUAGE

# MAPPING IN/SECURITY IN WESTERN AND POSTCOLONIAL SPACES

Online National Conference

*March 9-10, 2022*

## CALL FOR PAPERS



Organized by  
POLICA Research Unit (Politics, Literature and Culture in the Anglosphere)  
ISILC (Interdisciplinary Studies in Language and Culture) Laboratory  
PRFU/ H02L01UN070120200001

## **MAPPING IN/SECURITY IN WESTERN AND POSTCOLONIAL SPACES**

**Q**uestions related to security and/or insecurity can take many shapes and involve different realms of human and social sciences. In political science and international studies, security is closely associated with territorial and state affairs. In sociology and psychology, the concept relates to issues as diverse as the individual self, individual and collective identity, social, cultural, or linguistic concerns.

**T**he concepts of security and insecurity can not be detached from those of spatial, cultural, or ontological belongings. When feelings of in/security pervade individuals or human groupings, the latter display behaviours that challenge universal values and norms.

**C**ollective and individual self-confidence leave place to fear, anxiety, and ontological doubts. Additionally, hostility and aggressiveness predominate in situation of insecurity. The questions of who "We" are is closely linked to who "They" are and who "We" differ from and whom "We" fear.

**L**iterary productions, and research in the human and social sciences (education, linguistics, political and cultural studies) are often tinted with social, cultural and ontological dimensions related to security and insecurity.

**Q**uestions related to minority groups, for instance, and their marginalized cultures and identities, or issues that involve multiculturally shared or culturally disputed territories, or persistent unhealed colonial trauma have been concerns in the public spaces and academia. In/Security related concepts and issues have generated heated debates regarding the perception and construction of individual and collective identities, otherness, as well as hostile behaviours towards otherness: religious extremism, regionalism, tribalism, populism, strident nationalism, racism and xenophobia, islamophobia, etc.

**T**he topical issues abovementioned, together with epistemological ones such as the formulation of ideological and identity-based/ culture-based discourses and/or the sources of knowledge about the concepts of security and their relation to collective entities (states, human groupings, minorities, ...), otherness, methodological frameworks, and social exclusion/reconciliation ideologies, all are worth researching in a world that is getting more and more globalized, more and more entangled, but that is still in search of stability (security in all its forms?) and civilizational rapprochement.

**O**ut of the above contextualization, the following questions might be of great interest:

- How do perceptions of security and insecurity take shape in the different contexts and human spaces, and more precisely in Western and/ or postcolonial spaces?
- How are issues related to security and insecurity raised, mediated, negotiated, or re-constructed in multicultural spaces or between spaces of different cultures?

- What implications are generated out of diverging discourses and (fiction and non-fiction) narratives about security, otherness and/ or conflicting collective identities and/ or cultural groups that share different and often antagonistic histories and memories?

The upcoming conference aims at exploring and probing issues related to the many meanings and dimensions of security, insecurity, their interrelation and interactivity with other sensitive issues such as those of territorial belonging, cultural belonging, ethnic belonging, collective and individual identities, otherness and the perceived (real or imagined) threat from otherness.

### Selected Bibliography

- Barfoot, Cedric C., and Theo d'Haen. *Oriental Prospects, Western Literature and the Lure of the East*. Amsterdam, Atlanta, Georgia: Rodopi, 1998.
- Bhabha, Homi K. *The Location of Culture*. New York: Routledge, 1994.
- Brent J. Steele, *Ontological Security in International Relations: Self-Identity and the IR State* (Abingdon Oxon: Routledge, 2008).
- Buruma, Ian and Avishai Margalit. *Occidentalism: the West in the Eyes of Its Enemies*. New York: Penguin, 2004.
- Buzan Barry, Olin Waever, and Jaap de Wilde, *Security: A New Framework for Analysis*. Boulder: Lynne Rienner Publisher, 1998.
- Carter, E., J. Donald, and J. Squires. *Space and Power: Theories of Identity and Location*. London: Lawrence and Wishart, 1993.
- Hall, Stuart and Paul Du Gay, eds. *Questions of Cultural Identity*. London: Sage, 2003.
- Lin, Ching-Yu and John Mc Sweeney, Eds. *Representation and Contestation: Cultural Politics in a Political Century*. Amsterdam, NY: Rodopi, 2010.
- Mitzen Jennifer, "Ontological Security in World Politics," CIDEL Workshop, From Civilian to Military Power: The European Union at a Crossroads? (Oslo, October 22-23 2004), 2. URL: <http://www.sv.uio.no/arena/english/research/projects/cidel/old/WorkshopOsloSecurity/Mitzen.pdf> (accessed on February 23, 2013).
- Schnapper Dominique, *La communauté des citoyens : sur l'idée moderne de nation* Paris : Gallimard, 1994.
- Thakur, Gautam Basu. *Postcolonial Lack: Identity, Culture, Surplus*. New York: SUNY Press, 2020.

### Conference Themes/ Tracks

1. Cultural security and insecurity
2. Identity security and insecurity
3. Linguistic security and insecurity
4. Territorial/ National/ State security and insecurity
5. Real or imagined senses of security and insecurity
6. Belonging and exclusion in Western and/or postcolonial spaces
7. In/Security and representations of the other in literature and cultural studies

**Paper proposals/ abstracts of original contributions with other themes related to the concepts of security and insecurity are welcome.**

Researchers are invited to send abstracts of original contributions to the following email address:

[sec.conf.biskra@gmail.com](mailto:sec.conf.biskra@gmail.com)

**Conference Languages: English, Arabic, French**

### **Honorary Chairmen**

Prof. BOUTARFAIA Ahmed, President of the University of Biskra  
Dr KETHIRI Brahim, Dean of the Faculty of Letters and Languages

### **Organizer and Conference Chair**

### **KERBOUA Salim**

### **Scientific Committee**

#### *Presidents*

- **KERBOUA** Salim, University of Biskra
- **HOADJLI** Ahmed Chaouki, University of Biskra
- **CHELLI** Saliha, University of Biskra

#### *Members*

- **BEDJAOUI** Fewzia, University of Sidi Bel Abbes
- **OUAHMICHE** Ghania, University of Oran
- **GUENDOUDI** Amar, University of Tizi Ouzou
- **KAOULI** Nadhir, University of Batna
- **SEID** Mostefa, University of Biskra
- **MEHIRI** Ramdane, University of Biskra
- **KEFALI** Walid, University of Khenchela
- **TOUFOUTI** Youcef, University of Skikda
- **HALIMI** Mohamed Seghir, University of Ouargla
- **SOUHALI** Hichem, University of Batna
- **BENABDEREZZAK** Abdenacer, University of Biskra
- **SAIHI** Hanane, University of Biskra
- **MEDDOUR** Mostefa, University of Biskra
- **ASSASSI** Tarek, University of Biskra
- **DJENANE** Taoufik, University of Tlemcen
- **HAMADOUCHE** Mokhtar, University of Oum El Bouaghi
- **TURKI** Barkat, University of Biskra

- **GUERID** Khaled, University of Biskra
- **GUETTAFI** Sihem, University of Biskra
- **SEKHERI** Hadjira, University of Biskra
- **BENABDEREZZAK** Hanane, University of Biskra

### Organizing Committee

- **HAMMOUDA** Mounir, University of Biskra
- **CHENINI** Abdelhak University of Biskra
- **AMRATE** Mostefa, University of Biskra
- **NASRI** Chahira, University of Biskra
- **BOUHITEM** Tayeb, University of Biskra
- **SEDRATI** Yasser, University of Biskra
- **ELHAMEL** Lamjed, University of Biskra
- **SENOUCI** Zakaria, University of Biskra
- **LOULOU** Nadjiba, University of Biskra
- **BENDOUMA** Noureddine, PhD student, University of Biskra
- **SAOU** Kenza, PhD student, University of Biskra
- **HENOUDA** Meriem, PhD student, University of Biskra
- **BEN ABIDA** Salima, PhD student, University of Biskra

### Important Dates

CfP Announcement:	September, 25, 2021
<b>Abstract submission deadline:</b>	<b>December 25, 2021</b>
Decision notification:	January 05, 2022
<b>Conference Date:</b>	<b>March 9-10, 2022</b>
Full paper submissions for review before publication (Edited book or special issue):	May 30, 2022

For any inquiries please contact [sec.conf.biskra@gmail.com](mailto:sec.conf.biskra@gmail.com)



## CARTOGRAPHIER L'IN/SÉCURITÉ DANS LES ESPACES OCCIDENTAUX ET POST-COLONIAUX

Les questions liées à la sécurité et/ou à l'insécurité peuvent prendre plusieurs formes et impliquer différents domaines des sciences humaines et sociales. En science politique et en études internationales, la sécurité est étroitement associée aux affaires territoriales et étatiques. En sociologie et en psychologie, le concept se rapporte à des questions aussi diverses que le soi individuel, l'identité individuelle et collective, les préoccupations sociales, culturelles ou linguistiques.

Les concepts de sécurité et d'insécurité ne peuvent être dissociés de celles des appartenances spatiales, culturelles ou ontologiques. Lorsque des sentiments d'insécurité/sécurité affectent des individus ou des groupes humains, ces derniers exposent des comportements qui remettent en question les valeurs et les normes universelles. L'affirmation du soi collectif et individuel laisse place à la peur, à l'anxiété et au doute ontologique. De plus, l'hostilité et l'agressivité prédominent en situation d'insécurité. La question de savoir comment le « nous » est étroitement liée à qui « ils » sont et de qui « nous » diffère(s) et parfois de qui « nous » a/ avons peur. Les productions littéraires et les recherches en sciences humaines et sociales (éducation, linguistique, études politiques et culturelles) sont parfois teintées de dimensions sociales, culturelles et ontologiques liées à la sécurité et à l'insécurité. Les questions liées aux groupes minoritaires, par exemple, et à leurs cultures et identités marginalisées, aux territoires multiculturels partagés ou culturellement/ politiquement contestés, ou aux traumatismes coloniaux persistants non apaisés ont été des préoccupations dans les espaces publics et académiques. Les concepts et enjeux liés à l'in/sécurité suscitent souvent des débats houleux concernant la perception et la construction des identités individuelles et collectives, l'altérité, ainsi que les comportements hostiles à l'altérité : extrémisme religieux, régionalisme, tribalisme, populisme, nationalisme, racisme et xénophobie, islamophobie, etc.

Les questions d'actualité évoquées ci-dessus, ainsi que les questions épistémologiques telles que la formulation de discours idéologiques et identitaires/culturels et/ou les sources de connaissances sur les concepts de sécurité et leur rapport à l'altérité, les cadres méthodologiques et les idéologies de réconciliation ou d'exclusion sociale, tous méritent d'être explorés et discutés dans un monde de plus en plus globalisé, de plus en plus enchevêtré, mais qui est toujours en quête de stabilité (en quête de sécurité sous toutes ses formes ?) et de rapprochement civilisationnel. A la lumière de la contextualisation ci-dessus, les questions suivantes pourraient être d'un grand intérêt :

- Comment se forment les perceptions de sécurité et d'insécurité dans les différents contextes et espaces humains, et plus précisément dans les espaces occidentaux et/ou postcoloniaux ?
- Comment les questions liées à la sécurité et à l'insécurité sont-elles soulevées, médiatisées, arbitrées, négociées ou reconstruites dans des espaces multiculturels ou entre des espaces de cultures différentes ?
- Quelles implications sont générées par des discours et des récits divergents sur la sécurité, l'altérité et/ou des identités collectives conflictuelles et/ou des groupes nationaux, ethniques, culturels qui partagent des histoires et des mémoires différentes et parfois antagonistes ?

Ce colloque national vise à explorer et à approfondir les questions liées aux nombreuses significations et dimensions des concepts de sécurité et d'insécurité, leur interrelation et leur interactivité avec d'autres questions sensibles telles que celles de l'appartenance territoriale, de l'appartenance culturelle, de l'appartenance ethnique, des identités collectives et individuelles, de l'altérité et de la menace (réelle ou imaginaire) perçue de l'altérité.

#### Axes du colloque

- sécurité et insécurité linguistique
- sécurité et insécurité culturelle
- sécurité et insécurité identitaire
- sécurité et insécurité territoriale/ nationale
- Sentiments de sécurité / d'insécurité, réelle ou imaginaire
- appartenance et exclusion dans les espaces occidentaux et postcoloniaux
- in/sécurité et représentations de l'autre

D'autres axes en relation avec le thème du colloque peuvent être acceptés.

**Les contributions doivent être originales et les résumés des communications doivent être envoyés à l'adresse email suivante: [sec.conf.biskra@gmail.com](mailto:sec.conf.biskra@gmail.com)**

**Langues du colloque: anglais, arabe, français**

#### Dates importantes

<b>Date limite d'envoi des résumés:</b>	<b>25 décembre 2021</b>
réponse:	05 janvier 2022
<b>Dates du colloque:</b>	<b>9-10 mars 2022</b>
Soumission du texte pour expertise avant publication (ouvrage collectif ou revue avec numéro spécial):	30 mai 2022



FORMULAIRE DE PARTICIPATION

A [sec.conf.biskra@gmail.com](mailto:sec.conf.biskra@gmail.com)

**Auteur principal**

Nom(s) et prénom(s): .....

.....

Grade(s): .....

Institution(s): .....

.....

Adresse Email: .....

Numéro de téléphone: .....

**Titre de la communication**

.....

.....

.....

**Axe du colloque:** .....

**Résumé de la communication**

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

**Mots clés:** .....